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BERLINI GYORS – A HÉT FŐ HÍREI HÉTFŐN 

2023. június 26. 

 

1.  A Bundestag elfogadta az új szakképzett munkaerő bevándorlásáról szóló 

törvényt 

A törvény célja, hogy megkönnyítse az EU-n kívülről érkező külföldi szakképzett munkavállalók 

belépését a német munkaerőpiacra. Németországban évek óta komoly problémát jelent a szakképzett 

munkaerő általános, ágazatközi hiánya. Így a törvény kiemelt célja, hogy a harmadik országból származó, 

német vagy Németországban elismert képesítéssel rendelkező személyek valamennyi szakképzettséget 

igénylő szakmában dolgozhassanak majd.  

Ennek orvoslására a szövetségi kormány az elmúlt időszakban kiterjedt kétoldalú tárgyalásokat folytatott 

több külföldi országgal, az új törvény most ezen megállapodások jogi feltételrendszerét teremti meg a 

hazai munkaerő piacon. Az szabályozás egyik újdonsága a pontrendszeren alapuló úgynevezett 

esélykártya. A pontok odaítélésének kritériumai közé tartozik a nyelvtudás, a szakmai tapasztalat, az 

életkor és a Németországhoz való kötődés bizonyítása. A jövőben az informatikai szakemberek felsőfokú 

szakdiploma nélkül is érkezhetnek, amennyiben igazolni tudják, hogy rendelkeznek bizonyos 

képesítésekkel. Könnyebbé válik a beutazás azoknak a menedékkérőknek is, akik 2023. március 29. előtt 

léptek be az országba, és akiknek szakképzett munkájuk van, vagy kilátásban van az ahhoz szükséges 

képesítés megszerzése. 

A törvénytervezetet előzetesen a CDU/CSU- és AfD-frakciók is heves kritikával illették, ennek 

megfelelően a Bundestag is mindössze a kormánypártok képviselőinek szavazatai mellett fogadta azt el (a 

Baloldal Párt képviselői tartózkodtak a szavazás során). Nancy Faeser (SPD) szövetségi belügyminiszter 

a parlamenti vita alatt a bürokrácia leépítéséről és a bevándorláspolitika modernizációjáról beszélt, ezzel 

szemben Andrea Lindholz a CDU/CSU Bundestag frakcióvezető-helyettese megtévesztések és átverések 

rendelkezéscsomagjaként értékelte az új törvényt. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

2. Német-kínai kormányzati csúcstalálkozó 

2018 óta először a múlt héten találkoztak újra személyesen a német és kínai kormányok képviselői, az 

immár a 7. alkalommal megrendezett kormányközi csúcstalálkozójuk keretében, amelyet a „Együtt 

fenntarthatóan cselekedni” mottó jegyében rendeztek meg Berlinben. A legutóbbi találkozó óta nemcsak 

több mint öt év és egy pandémiával terhelt időszak telt el, hanem Peking és Berlin viszonya is 

bonyolultabbá vált. Mindazonáltal Li Csiang kínai miniszterelnök márciusi hivatalba lépése óta a 

németországi volt első külföldi útja. Bár az egyeztetésekkel kapcsolatban előzetesen nem voltak nagy 

elvárárok egyik fél és a közvélemény részéről sem, ugyanakkor volt mit megbeszélnie az országok 

https://www.faz.net/aktuell/politik/inland/ostdeutsche-ministerpraesidenten-begruessen-fachkraefteeinwanderungsgesetz-18983948.html
https://www.tagesschau.de/inland/fachkraefte-einwanderungsgesetz-100.html
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képviselőinek, hiszen a kétoldalú kapcsolatokat többek között az Ukrajnában zajló háborúhoz való eltérő 

álláspont, Tajvan a kérdése, a kínai cégek németországi jelenléte és befektetései (lsd. a Cosco részesedése 

a hamburgi kikötőben), Kína indopacikifus térségben történő terjeszkedése, vagy a német cégek egyre 

nagyobb politikai nyomás alá kerülése Kínában, valamint az új kínai kémelhárítási törvény is terhelik, 

mindezt úgy, hogy Németországnak Kína a legnagyobb kereskedelmi partnere. A csúcstalálkozót 

megelőző hetekben került bemutatásra az új német Biztonsági Stratégia, amelyben Kínát 

háromféleképpen is leírták: mint partner, versenytárs és rendszerszintű rivális. Ezen kívül a német 

kormány egy új Kína-Stratégiát dolgozik, amelynek bemutatását a következő hetekben várják, így ebből 

a szempontból is nagy jelentőséggel bírt a mostani egyeztetés. 

A feszült viszony ellenére a kínai miniszterelnök fogadtatása igen barátira sikerült, a hét folyamán Li 

Chiangot, akit a konzultációkra kilenc további miniszter kísért el, négyszer is ünnepélyes keretek között 

fogadta a német fél. Olaf Scholz (SPD) kancellár a csúcstalálkozóval kapcsolatban hangsúlyozta, hogy „A 

közvetlen párbeszéd, a személyes beszélgetés, a valódi eszmecsere – mindez még a szokásosnál is fontosabb ezekben a 

rendkívüli, globális kihívásokkal és válságokkal teli időkben”. Ennek megfelelően a konzultációkon 

Németország és Kína megállapodott abban, hogy éghajlati és átalakulási párbeszédet indítanak, hogy 

párbeszéd és konkrét együttműködés révén pragmatikusan felgyorsíthassák a klímasemlegesség jövőbeni 

elérését. Emellett a két ország a környezetvédelmi ágazatban is ki akarja terjeszteni az együttműködést, 

így november elején miniszteri szintű kínai-német környezetvédelmi fórumra kerül majd sor. Ezen kívül 

a felek aláírtak egy az elektromos és hidrogén mobilitásról szóló német-kínai egyetértési nyilatkozatot is, 

amelynek célja a kölcsönös technikai információcsere folytatása a biztonság, a szabályozás és a 

szabványosítás területén. 

A konzultációkat követően a kancellár és a kínai miniszterelnök a 11. Német-Kínai Gazdasági és 

Technológiai Együttműködési Fórum záró plenáris ülésén találkozott a két ország üzleti képviselőivel. 

Ezen kívül a Li Chiang találkozott a német értéktőzsdén (DAX) jegyzett cégek vezetőivel, Bajorországban 

Markus Söder (CSU) miniszterelnökkel, valamint ellátogatott a Siemenshez és a BMW-hez is ellátogatott. 

Összesítve elmondható, hogy – az előzetes várakozásoknak megfelelően – jelentős együttműködési 

megállapodások nem születtek, a német kormány számára a találkozóknak inkább a tartalmi oldala volt 

fontos, amely azonban szerény eredményekkel büszkélkedhet. Sőt, Scholz kancellár a kínai fél kérésére – 

elődjével, Angela Merkellel ellentétben – még abba is beleegyezett, hogy a közös sajtótájékoztató újságírói 

kérdések nélkül kerüljön megrendezésre. A német közvéleményt a csúcstalálkozó és annak körülményei 

megosztották. Ezzel szemben Kína szempontjából a csúcstalálkozó teljes PR-siker volt: a német 

kormányfő mellett nyolc német miniszter és egy tartományi miniszerelnök is időt szakított a kínai 

kollégákra, továbbá a delegáció DAX-cégek képviselőivel is találkozott. Ennek fényében a kínai állami 

sajtót szinte elárasztották a tudósítások arról, hogy milyen kiválóak a kapcsolatok Németországgal. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

3. Politikai földrengés Németországban: választást nyert az AfD 

Robert Sesselmann az AfD (Alternative für Deutschland) jelöltje nyerte meg a Sonneberg járási-vezető 

választás második fordulóját, ezzel pedig ő lett a párt első politikusa, aki járási-vezetői pozíciót tölthet be, 

illetve egyáltalán végrehajtói hatalmat gyakorolhat. Sesselmann relatíve magas részvételi arány mellett 

(59,6%) a szavazatok 52,8%-t szerezte meg a minden másik párt által támogatott CDU-s jelölt, Jürgen 

Köpperrel szemben (47,2%). A választás második fordulójára azért volt szükség, mert az elsőben egyik 

jelölt sem szerezte meg a győzelemhez szükséges abszolút többséget. 

https://www.bundesregierung.de/breg-de/suche/deutsch-chinesische-konsultationen-2197484
https://www.faz.net/aktuell/politik/inland/deutsch-chinesische-regierungskonsultationen-18975673.html
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A sajtónak nyilatkozva Sesselmann elmondta, hogy a sonnebergi járás történelmet írt és az AfD most – a 

nép pártjaként – Türingiában először vállalhat igazi önkormányzati szerepet, ezzel pedig a Németországi 

Szövetségi Köztársaság politikai életében is új szintre léphetett. Ellenfele, Köpper csalódottsággal vette 

tudomásul az eredményt, szomorú napnak nevezve azt a tartomány szempontjából. 

A választás azért került az országos figyelem középpontjába, mert Sonneberg az első olyan körzet 

Németországban, ahol AfD-s járási-vezetőnek voksoltak bizalmat a választók, politikai földrengést 

okozva így Németországban. Eddig a többi pártnak minden közigazgatási szinten sikerült 

megakadályoznia, hogy az AfD végrehajtói pozícióba kerüljön, ez azonban most megváltozott. Az 

eredményt visszaigazolja az is, hogy az elmúlt hetek közvélemény-kutatásai folyamatosan a 

megkérdezettek szövetségi kormánnyal való elégedetlenségét és az AfD szövetségi szintű erősödését 

mutatták, ami egyúttal kérdések elé állítja mind a kormányon lévő, mind a többi ellenzéki pártot 

stratégiájukat illetően. Különös jelentőséggel bír továbbá a mostani eredmény a jövő évi, három keleti 

tartományban megrendezésre kerülő tartományi parlamenti választások előtt, hisz ezekben a 

közvéleménykutatások szerint jelenleg az AfD a legerősebb párt.  

A Türingia Tartományi Alkotmányvédelmi Hivatal egyébként az AfD tartományi szervezetét, Björn 

Höcke tartományi pártelnökkel az élen, szélsőjobboldali szervezetként sorolta be, ami azt jelenti, hogy 

hírszerzési eszközökkel és módszerekkel is megfigyelhetik a szervezet tagjait. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide.  

 

4. Növekvő szélsőjobboldali veszély - bemutatták a Szövetségi Alkotmányvédelmi 

Hivatal éves jelentését 

Június 20-án mutatták be a Szövetségi Alkotmányvédelmi Hivatal (Bundesamt für Verfassungsschutz – 

BfV) összefoglaló jelentését a 2022-es évről. A beszámoló középpontjában a hivatal saját 

kritériumrendszere alapján szélsőséges – és így a német államrendre veszélyesnek tartott – csoportok 

veszélyességének az értékelése áll. A hivatal jelentése szerint kiváltképp aggodalomra adhat okot a 

szélsőjobboldali csoportok megerősödése, valamint ezen csoportok erőszakpotenciáljának a drasztikus 

mértékű növekedése. Ezzel összefüggésben szintén rekordot döntött a szélsőséges elemek által a tavalyi 

évben elkövetett bűncselekmények száma. A Szövetségi Alkotmányvédelmi Hivatal mintegy 38.800 

embert tart szélsőjobboldali szélsőségesnek, akik közül 14 000-et egyúttal erőszakra késznek minősít. Ők 

1016 jobboldali szélsőséges hátterű erőszakos cselekményért, köztük két emberölési kísérletért felelősek 

– ez mintegy 7,5%-os növekedést jelent 2021-hez képest. A jelentés külön kiemeli a menedékkérők ellen 

elkövetett támadások számának jelentős emelkedését.  

A hivatal becslése szerint az AfD párttagok körülbelül 40%-a, mintegy 10.200 fő tekinthető jelenleg 

különböző szélsőjobboldali irányzatok tagjának. Külön veszélyként értékeli a jelentés a párt és a hozzá 

köthető szervezeteken belüli orosz befolyás mértékét. Az orosz propaganda tézisei, valamint a különböző 

összeesküvés elméletek a szélsőjobboldali „birodalmi polgárok” (Reichsbürger) és „önigazgatók” 

(Selbstverwalter) körében is széles körben támogatottságra leltek – emelte ki Thomas Haldenwang 

hivatali elnök a jelentést bemutató sajtótájékoztatón. Általánosságban elmondható, hogy ismét nőtt 

mindkét mozgalom tagsága: összesen jelenleg mintegy 23.000 emberről van szó. Közülük 1250-et 

szélsőjobboldali, 2300-at pedig erőszakra késznek minősít a hivatal. A hatóságok számára aggodalomra 

ad okot az erőszakra való nagyfokú hajlam, továbbá a lőfegyver engedéllyel rendelkező tagok magas 

száma. A „birodalmi polgárok” és „önigazgatók” összesen 1856 politikai indíttatású bűncselekményt 

https://www.tagesschau.de/inland/regional/thueringen/landrat-stichwahl-sonneberg-100.html#:~:text=Stichwahl%20in%20Sonneberg%20AfD%2DKandidat%20gewinnt%20Landratswahl&text=Bei%20der%20Stichwahl%20zur%20Wahl,K%C3%B6pper%20auf%2047%2C2%20Prozent.
https://www.rnd.de/politik/sonneberg-afd-gewinnt-erstmals-landratswahl-kandidat-erhaelt-in-stichwahl-knapp-53-prozent-der-ZHK3UVEEANEGLI55BT3F5WXBYU.html
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követtek el 2022-ben, köztük 286 erőszakos cselekményt. Utóbbiak között zsarolási kísérlet és két 

emberölési kísérlet is szerepel. 

A baloldali erőszak területén a jelentésben szereplő adatok egyértelműen csökkenő tendenciát mutatnak. 

Mindezek ellenére „az egyéni támadások, a számos testi sértés és a rendszeresen gyújtogatással vagy rongálással okozott 

nagy összegű kár a változatlanul magas veszélyforrást mutatja” – jelentette ki Nancy Faeser (SPD) szövetségi 

belügyminiszter. Tavaly összesen 3847 baloldali szélsőséges bűncselekményt, köztük 602 erőszakos 

cselekményt regisztráltak. Ez 37,4%-os csökkenést jelent a bűncselekmények és 39%-os csökkenést az 

erőszakos cselekmények számában. A rendőrök ellen elkövetett támadások is csökkenő tendenciát 

mutatnak – a baloldalhoz köthető támadások száma mintegy felére, a jobboldali szélsőségesek által 

elkövetett támadások száma pedig mintegy 13%-kal csökkent. Ugrásszerűen megnőtt ellenben a baloldali 

szélsőségesek száma: 36.500 embert tartanak számon, ami 5,2%-kos növekedés jelent - közülük 

körülbelül 10 ezer embert tartanak erőszakra késznek. 

Az iszlamista indíttatású bűncselekmények száma stagnál, azonban továbbra is magas szinten van. Épp 

ezért továbbra is jelentős kihívásként értékeli a hivatal az iszlám szélsőségesek jelentette veszély 

megfékezését. Egy év alatt három terrortámadást is sikerült megakadályoznia a hatóságoknak 

Németországban, ami rávilágit a helyzet komolyságára – jelentette ki a belügyminiszter. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

5. 30 milliárd euró értékben épít félvezető-gyárakat az Intel Németországban 

Hosszas tárgyalások után a szövetségi kormány és az Intel-csoport június 19-én szándéknyilatkozatot írt 

alá, amelynek értelmében az amerikai chipgyártó 30 milliárd euróért tervez gyárakat építeni a szász-anhalti 

Magdeburgban, ami egyúttal az eddigi legnagyobb közvetlen külföldi tőkebefektetés lesz 

Németországban. A megegyezés szerint ezért cserébe a vállalat 9,9 milliárd euró állami támogatást kap a 

szövetségi kormánytól. Az építkezés a tervek szerint ez év végén vagy a jövő év elején kezdődne. 

Az Intel még 2022 márciusában jelentette be, hogy 2027-től kezdve chipeket gyártana Szász-Anhalt 

fővárosában, és erre a célra két félvezetőgyárat építenének. A jelzőlámpa-koalíció (SPD-Zöldek-FDP) a 

folyamatban lévő tárgyalások során az eredeti 6,8 milliárd euróról 9,9 milliárd euróra emelte pénzügyi 

támogatásának mértékét, miután az Intel az új üzemek beruházási összegét az eredeti 17 milliárd euróról 

a most ígért több mint 30 milliárd euróra emelte. A gyárak megépítése fontos lépés a kiegyensúlyozott és 

rugalmas európai ellátási láncok felé – mondta Pat Gelsinger, a vállalat vezérigazgatója majd hozzátette: 

„Köszönjük a német kormánynak, Olaf Scholz kancellárnak és Szász-Anhalt tartomány kormányának a partnerséget 

és a közös elkötelezettséget egy élénk, fenntartható és vezető félvezetőipar víziójának megvalósítása iránt Németországban 

és az EU-ban”. 

Robert Habeck (Zöldek) szövetségi gazdasági miniszter hangsúlyozta, hogy az Intellel kötött 

megállapodás nagy siker és erős befektetés a jövőbe, miután az elmúlt hetekben intenzíven keresték a 

megoldást, ami lehetővé tette a megállapodást. „A németországi beruházás az Intel európai gyártókapacitásainak 

jelentős bővítését jelenti, és ez a legnagyobb beruházás, amelyet külföldi vállalat valaha is végrehajtott Németországban. Ez 

mutatja: Németország rendkívül vonzó helyszín.” – jelentette ki a miniszter.  

Az állami támogatás növelését azonban még jóvá kell hagynia az Európai Bizottságnak, hogy elkerülhetők 

legyenek az európai belső piacra gyakorolt negatív hatások. Az anyagi hozzájárulás megemelését a 

kormányon belül egyébként heves viták övezték: Christian Lindner (FDP) pénzügyminiszter a Financial 

Timesnak adott június eleji interjújában hevesen tiltakozott ez ellen, kijelentve, hogy a 3 milliárd eurós 

https://www.verfassungsschutz.de/SharedDocs/pressemitteilungen/DE/2023/pressemitteilung-2023-4-vsb-2022.html
https://www.tagesschau.de/inland/gesellschaft/verfassungsschutzbericht-gewalt-100.html
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többlettámogatást a jelenlegi költségvetésből nem lehet fedezni. Ezen felül a bejelentést követően német 

közgazdászok bírálták az amerikai Intel vállalatnak nyújtott állami támogatásokat, tekintettel azok 

hatalmas mértékére. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

6. Brémában létrejött az új vörös-zöld-vörös tartományi koalíció 

A májusi tartományi választásokat követően megegyezés született az új SPD-Zöldek-Baloldal koalícióról 

Bréma szabad Hanza-városában. A köznyelvben csak R2G-nek, azaz vörös-vörös-zöld koalíció a 2019-

2023-as ciklust követően (Bréma továbbá az egyetlen tartomány, ahol a parlamenti ciklus négy évig tart) 

újabb négy évre folytathatják a kormányzást. Külön érdekesség, hogy az előző ciklusban Bréma szabad 

Hanza-város volt az első nyugat-német tartomány, ahol a Baloldal kormányerővé tudott előlépni. A 

kampány során a kiemelt témák közé tartozott az éghajlatvédelem, a tartomány szempontjából különösen 

fontos közlekedési és iparpolitika, kikötővárosokról lévén szó a bűnözés elleni küzdelem és a 

belbiztonság, valamint az oktatáspolitika. Utóbbi a városállam legnagyobb problémái közé tartozik, 

hiszen Bréma a különböző oktatási felmérésekben mindig utolsó helyen szerepel, rengeteg iskola szorul 

felújításra és nagyjából minden tizedik diák végzettség nélkül fejezi be az iskolát. 

Fentiek fényében kevéssé meglepő, hogy az új koalíciós szerződés alapján a pártok különösen az ökológiai 

válság kezelését, a társadalmi egyenlőtlenségek elleni küzdelmet és a tartomány gazdasági fejlődésének 

erősítését szeretné elérni. A választási eredményeknek megfelelően (májusban az SPD a várakozásokkal 

ellentétben 29,9 százalékkal, +5%-os eredmény elérve 2019-hez képest, magabiztosan ért el első helyet) 

az SPD vezeti majd továbbra is a tartományi kormányt. Az előző ciklushoz képest ugyanakkor az SPD 

jóval erősebb pozícióval rendelkezik majd a koalíciós kormányban, ezt tükrözi a minisztériumok eloszlása 

is, melyek közül többet – a Zöldek és a Baloldal Párt kárára – szocialista politikusok vezetnek majd. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

7. Az MCC és a Magyar-Német Intézet hírei 

 

Aktualitások 

A Magyar-Német Intézet részmunkaidős gyakornoki pozícióra hirdet pályázatot felső vagy középfokú 

végzettséggel rendelkező fiataloknak, pályakezdőknek.  

További részletekért kattintson az MCC honlapjára. 

 

Prof. Dr. Ulrike Ackermann, Németország egyetlen szabadságkutatója 2023. június 27-én 17 órától 

„Miért vitatott a szabadság fogalma a német közvéleményben?” címmel ad elő az MCC Scruton 

Kávézójában a szabadság fogalmát érintő problémákról és azoknak lehetséges megoldásairól.  

További részletekért és regisztrációért kattintson a Magyar-Német Intézet honlapjára. 

 

 

https://www.tagesschau.de/wirtschaft/unternehmen/intel-chipfabrik-subventionen-scholz-100.html
https://www.euractiv.de/section/digitale-agenda/news/intel-will-30-milliarden-euro-in-deutschland-investieren/
https://www.butenunbinnen.de/nachrichten/bremen-ressorts-verteilung-100.html
https://www.faz.net/aktuell/politik/inland/rot-gruen-rote-regierung-fuer-bremen-steht-18988923.html
https://mcc.hu/allaslehetoseg/gyakornok-magyar-nemet-intezet-az-europai-egyuttmukodesert
https://magyarnemetintezet.hu/esemeny/miert-vitatott-a-szabadsag-fogalma-a-nemet-kozvelemenyben-eloadas-es-podiumbeszelgetes-prof-dr-ulrike-ackermann-szabadsagkutatoval
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2023. augusztus 6-10. között Révfülöpön szervez közös nyári tábort a Magyar-Német Intézet és a 

Magyar-Német Baráti Társaság, amelyre a politika iránt érdeklődő, magyar és német fiatalok jelentkezését 

várják. A program keretében a magyar-német barátságot feldolgozó interaktív workshopokra és 

beszélgetésekre fog sor kerülni a teljes európai kontextus figyelembevételével. A szemináriumok nyelve 

német lesz.  

További részletekért kattintson a Magyar-Német Intézet honlapjára. 

 

Cikk- és interjúajánló 

Integrált, vagyis átfogó, sok területre kiterjedő biztonság: ez a hívószava a német kormány most 

bemutatott új nemzetbiztonsági stratégiájának – mondta Dobrowiecki Péter, a Magyar-Német Intézet 

kutatási vezetője az M1 Világ című műsorában. 

A teljes interjú megtekintéséhez kattintson a Mediaklikk honlapjára. 

 

Magyarország számos ponton összefonódik Németországgal. Hogy hogyan állnak ma a magyar-német 

kapcsolatok és mi Németország szerepe Európában Fonay Tamás beszélt a Behir Aktuális című 

műsorában. 

A teljes interjú megtekintéséhez kattintston a Behir Youtube-csatornájára. 

 

A migráció veszélyt jelent a nők és a zsidóság jogaira, Magyarország a szellemi szabadság központja lehet, 

és a woke-izmus egyre inkább betör Németországban – mondja Sandra Kostner, a Schwäbisch Gmündi 

Egyetem történésze, a bevándorlás kutatója, aki nemrég a Magyar-Német Intézet vendége volt az MCC-

ben. 

A teljes interjú elolvasásához kattintson a Mandiner honlapjára. 
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